
List 37. 

Politiški oddelek. 

Razdelitev deželnega šolskega sveta šta-
jarskega. 

Dne 2. septembra letošnjega leta se je štajarski 
poslanec dr. Gregorec izrekel, da bode začel najhujšo 
agitacijo za razdelitev deželnega šolskega sveta štajarskega. 
Odkritosrčno rečemo, da nas je to razradostilo, ker Slo
venci ne bodemo nikdar imeli svojih pravic, dokler bo-
deta na Koroškem in Stajarskem sedanja deželna šolska 
sveta odločevala. Preteklo je že precej vode, od kar so 
sklepali znane dunajske punktacije. Mnogo je bilo dob
rega v njih, dasi se je od več stranij proti njim toliko 
ugovarjalo. Ne da se tajiti, da se je v šolskem oziru na 
Češkem marsikaj premenilo, od kar se je razdelil deželni 
šolski svet češki. Mi sploh priznavamo, da bi te punkta
cije bile imele najboljše posledice, da so se izvele, in pa 
da se njih veljava ni nehala ob čeških mejah. Ž njimi 
bi se bilo tudi agitaciji za razne državnopravne programe 
vzelo precej podlage. V šoli in pa v javnem življenji bi 
se prebivalstvo bilo razdelilo po narodnostih, deželne 
meje bi bile zgubile mnogo pomena, razne narodnosti bi 
mirno živele druge poleg druge ne hodeč drugim v škodo. 

Pisec teh vrst je tedaj tudi pisal o čeških punkta-
cijah in v nekem slovenskem listu naglašal, da bi se mo
ralo zahtevati, da se raztegnejo tudi na Slovence in pred 
Tsem razdelita deželni šolski svet koroški in štajarski. 
Pozneje se je za tako razdelitev bil izrekel tudi shod 
slovenskih poslancev v Ljubljani. Od tega časa je pa o 
tej stvari zopet tiho postalo. Pri Slovencih se kaže nam
reč napaka, da ne znamo doganjati, da bi se razni po
litični projekti tudi uresničili. Treba je pred vsem, da 
se za stvar vname prebivalstvo in se zanjo oglaša, poleg 
tega je pa tudi poslanci ne smejo pozabljati iz kakega 
neumestnega oportunizma. Skoro bi rekli, da smo Slo
venci v tem oziru nekaj zamudili. Bili so časi, ko bi se 
bilo dalo morda kaj storiti v tem oziru, mi mislimo, 

dokler so še bile češke punktacije na dnevnem redu. Pa 
tudi sedaj stvar še ni zamujena. Sedanje stanje je tako le 
začasno, koalicija se bode morda nepričakovano razdrla, za 
to je pa potrebno, da se za vse pripravimo in z jasnimi 
tirjatvami nastopimo v odločilnem trenotji. Prej ali slej 
bode prišel čas, ko bode vlada prisiljena iskati sprave z 
vsem narodnostmi, ker sicer daljše parlamentarno vla
danje ne bode mogoče. 

Naše prepričanje je pa, da se mora v Avstriji na
rodno vprašanje skupno rešiti, ne pa posebe slovensko, 
češko, rusinsko itd. Zaradi tega bi priporočali našim po
slancem, da bi sploh delali v političnih krogih na to, da 
se deželni šolski sveti ločijo po narodnostih. Pred nekaj 
leti bi se bili temu upirali morda Čehi, ali sedaj je pa 
upati, da se prepričajo, da bi stvar zanje bila ugodna. 
Na Češkem je deželni šolski svet že tako razdeljen in 
pri tej delitvi tudi ostane, razdelitev na Moravskem in v 
v 

Sleziji bi pa pač bila le Slovanom v korist. Rusini bi 
pač bili zanjo. Od Poljakov je mogoče sprva kako opo
rekanje, ali je vendar upanje, da se sprijaznijo s to mi
slijo. Razmere v Galiciji se nikakor ne morejo primerjati 
koroškim in štajarskim. Rusini imajo jako veliko ljudskih 
šol, po številu več nego Poljaki, le večrazrednic nimajo 
toliko, kar pa prihaja od tod, ker Rusini bivajo bolj na 
deželi. Glede srednjih šol so pač nekoliko prikrajšani, 
ali s časom se stvar tudi uravna. Na vseučilišči v Levovu 
se tudi rusinščini odpirajo vrata. Razmere se pa za Ru
sine zboljšajo, ako mej njimi zmaga tista smer, ki išče 
pred vsem sprave s Poljaki. Poljak ni tako nasproten 
Rusinu, kakor koroški Nemec Slovencu. Poleg tega bi 
pa Poljaki le bolj ugovarjali, ko bi se dežela hotela raz
deliti v dva dela, kakor nekateri Rusini žele. To bi se 
pa ne zgodilo. Deželni šolski svet bi se ne razdelil na 
dva okoliša, temveč po učnem jeziku, poljske šole bi pri
padale pod poljski, rusinske pod rusinski oddelek dežel
nega šolskega sveta, naj se nahajajo kjer koli. 

Sicer pa še ni gotovo, da bi vsi štajarski Nemci 
temu ugovarjali. Tukaj ne mislimo štajarsktf* konserva
tivcev, ki v Gradci ne igrajo velike vloge in o katerih 
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upamo, da bi nas podpirali. Upati je celo, da še narodni 
Nemci ne bi delali prevelicih ovir. Spominjamo se še 
debat o šolskih stvareh v štajarskem deželnem zboru. 
Hudo so se narodni Nemci vlekli za nemške šole po 
južnoštajarskih mestih in trgih, ali na drugi strani se je 
pa baš od te strani z vso odločnostjo zagotavljalo, da 
Nemcem ni nič mari, kako so šole za slovenske otroke 
vrejene. Će torej ti Nemci ostanejo dosledni, ne smejo 
nikakor ugovarjati tej zahtevi, ki je vrezana prav po 
njih načelu. Za nemške šole bi se jim potem ne bilo 
bati, da bi se proti njih volji kako vrivala slovenščina. 

Iz povedanega je razvidno, da položaj za celo stvar 
ni tako neugoden, da bi se izvesti ne dala. Treba je le 
odločnega postopanja in nekaj politične spretnosti, pa 
bodemo prišli do cilja. Seveda nakrat ne bodemo do
segli, pa vsaj se nobeno veliko stvar ne doseže hitro. 
Rim se tudi ni sezidal jeden dan. V Gradci in Celovci 
bode sprva precej kričanje in javkanje, ali vse to se bode 
poleglo, če le mi dosledni ostanemo pri svoji zahtevi. 
Glavna stvar je, da narod povsod pridobimo za to, da 
bode tako dolgo se oglašal, da se mu želja uresniči. 

Sicer je pa še nekaj druzega. Novi šolski nadzornik 
se tudi ne bode upal, tako odločno ponemčevati, ako bode 
videl povsod odločen upor proti nemštvu, upor, kaker-
šnega sedaj še ne pričakuje. Njegovo delovanje ne bode 
na pol tako škodljivo, kakor bi bilo, ko bi mirno gledali 
njegovo počenjanje. Zato je pa v vsakem oziru dobro, da 
se začne odločen odpor. Če bodo tudi drugi odlični šta-
jarski Slovenci hodili po potu, katero je nastopil g. dr. 
Gregorec, utegnemo še Slovenci kedaj biti hvaležni, da 
je vlada imenovala Linharta za nadzornika in tako vzbu
dila nas k odločnemu odporu. Torej le pogumno na delo, 
kajti pogumnega čaka zmaga. 


